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یک استاد اقتصاد:

دولت آمارهای باورنکردنی
 ارائه می کند

کیهان بررسی می کند

خرید هواپیما از وعده تا واقعیت

رئیس کنفدراســیون صادرات گفت: از 20 درصد پیش بینی افزایش 
صادرات غیرنفتی در امسال فقط چهاردرصد محقق شده است.

محمد لاهوتی در گفت وگو با خبرگزاری فارس در مورد صادرات غیرنفتی در 
سال جاری، اظهار کرد: در بودجه 95 هزار میلیارد تومان برای صادرات و مشوق 
صادرات غیرنفتی در نظر گرفته شــده بود که شاید تاکنون حدود 10 درصد آن 

محقق شده باشد.
رئیس کنفدراسیون صادرات افزود: متأسفانه در کشور ابتدا هدف گذاری می شود 
و بعد مقدمات دستیابی به هدف فراهم می شود. در حالیکه بدون فراهم بودن بستر 

و شرایط صادرات نمی شود انتظار افزایش آن را داشت.
لاهوتــی با بیان اینکه از پیش بینی دولت برای افزایش 20 درصدی صادرات 
غیرنفتی فقط چهار درصد آن محقق شده است، گفت: این در حالی است که به 

پایان سال نزدیک می شویم و بعید است که عدد پیش بینی شده محقق شود.
بنابراین گزارش، دولت امسال برای افزایش 10 میلیارد دلاری صادرات غیرنفتی 
که به معنای افزایش 20 درصدی نسبت به سال گذشته است، هدف گذاری کرده 
بود که به گفته محمدرضا مودودی معاون توسعه صادرات سازمان توسعه تجارت 
در شش ماهه ابتدای امسال صادرات غیرنفتی شش درصد نسبت به سال گذشته 
رشــد داشته اما در هفت ماهه ابتدای امسال رشد صادرات غیرنفتی چهاردرصد 

نسبت به سال گذشته بوده است.
وی علاوه بر مسائل داخلی یکی از عوامل تأثیرگذار بر کند بودن رشد صادرات 

غیرنفتی را عدم برقراری روابط با بانک های بین المللی عنوان کرده است.

نماینده سابق مجلس:

سفره مردم کوچکتر شده است

رئیس کمیسیون تلفیق برنامه ششم اعلام کرد

افشای حقوق همه مدیران تا پایان سال

مشاور رئیس کل گمرک:

گمرک آماری از واردات ته لنجی ندارد

نماینده سابق مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه آمارهای 
اقتصادی با واقعیت زندگی مردم سازگار نیست گفت: سفره های 

مردم کوچکتر شده است.
ابراهیم نکو در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم اظهار کرد: وقتی سخن از رشد 
اقتصاد به میان می آید، اثر وضعی آن این است که مردم نسبت به شرایط اقتصادی 
راضی تر شــده باشند. همین طور وقتی موضوع کاهش نرخ تورم مطرح می شود، 
باید مردم خوشحال تر شده باشند. این در حالی است که زمانی که آمارهای مثبت 

ارائه می شود نارضایتی در بدنه جامعه همچنان ادامه دارد.
نماینده سابق مجلس با بیان اینکه آمارهای مبتنی بر کاهش نرخ تورم دیگر 
جنبه شعاری برای مردم پیدا کرده، گفت: چرا که کاهش تورم زمانی خوب است 
که مردم به راحتی آن را احساس کنند، در شرایط فعلی فاصله زیادی در قدرت 

خرید مردم وجود دارد و سالها زمان می برد تا این وضعیت درست شود.
نکو افزود: مردم، تحصیلکرده ها یا حتی افرادی که تحصیلات پایینی دارند از 
بیکاری گلایه دارند، در واقع ســفره های مردم تنگ تر شده است. به نظر می رسد 
باید تعریف دیگری از آمارهای اقتصادی کلان داشته باشیم، چرا که این آمارها با 
واقعیت های اقتصادی مردم سازگار نیست. عضو کمیسیون اقتصادی در مجلس 
نهم ادامه داد: برای رشد اقتصادی باید تعریف مبتنی بر زندگی واقعی مردم داشته 
باشیم. نکته اساسی این است که گاهی اوقات رشد اقتصادی جبران کننده مشکلات 
گذشته است، اما این موضوع دردی از مردم دوا نمی کند. نکو افزود: وقتی در مورد 
رشد و ایجاد اشتغال صحبت هایی مطرح می شود باید مشخص شود که دقیقاً کدام 
اشتغال مدنظر است. چرا که وقتی مردم در میان معضلات اقتصادی شغل خود را 
از دست داده اند و حالا تعدادی شغل ایجاد شده این موضوع تازه اشتغالهای از بین 
رفته در گذشته را جبران کرده است و نمی تواند برای مردم نکته مثبتی تلقی شود.

رئیس کمیسیون تلفیق برنامه ششم از مشخص شدن فیش حقوقی 
هر شخص یا هر مقامی از دستگاه ها تا پایان سال برای مردم خبر داد.

حمیدرضــا حاجی بابایی با بیان اینکه »ســامانه حقوق و دســتمزد تا پایان 
امسال راه اندازی می شود«، گفت: در این سامانه هر شخص با هر مقامی در همه 
دستگاهها باید با یک فیش، حقوق خود را دریافت کند و این سامانه باید در اختیار 

دستگاه های نظارتی و مردم باشد.
به گزارش تســنیم، وی با حضور در یک برنامه تلویزیونی اظهار داشــت: در 
برنامه ششم توسعه 20 محور تعریف شده که یکی از آنها رفع تبعیض ها و مبارزه 

با مفاسد و یکی از آنها، حقوق هاست.
ایــن نماینده مجلس گفت: ماده 76 قانون مدیریت خدمات کشــوری مقرر 
می دارد که حداکثر حقوق باید 7 برابر حداقل حقوق باشد اما طرح ما مبتنی بر 
این است که همه مدیران کشور در هر مقام و جایگاهی تا بیشتر از سقف 10 و 
نیم برابر حداقل حقوق نمی تواند دریافت کنند و فقط برخی که در مناطق محروم 

و پرخطر کار می کنند می توانند تا 17 و نیم برابر حداقل حقوق دریافت کنند.
حاجی بابایی افزود: البته این باید در سامانه حقوق و دستمزد دولت مطرح و 
براساس فرمول و شاخص ها مشخص شود. وی گفت: این مدیران دریافت دیگری 

تحت عناوین مختلف از جمله پاداش نمی توانند داشته باشند.
رئیس کمیسیون تلفیق لایحه برنامه ششم توسعه افزود: اگر کسی تخلف کند 

براساس ماده 598 قانون مجازات اسلامی مجازات می شود.
حاجی بابایی درباره نحوه برگزاری مناقصات هم گفت: مناقصات باید سامانه 
داشــته باشد و تا پایان سال دوم برنامه ششم توســعه باید این سامانه روشن و 
شفاف باشد و همه مناقصات دستگاه های دولتی و نهادهای عمومی غیردولتی، به 

جز محرمانه ها، باید در این سامانه ثبت شود و در معرض دید عموم قرار گیرد.
در همین حال رئیس کمیسیون تلفیق برنامه ششم در یک برنامه تلویزیونی 
دیگر گفت: با وجود همه خدمات صورت گرفته در ســال های گذشته باید اذعان 
کرد که روند امور کشــور خیلی رضایت بخش نیســت و باید تغییری اساسی در 
روش ها صورت گیرد. حاجی بابایی با بیان اینکه کار بر روی لایحه برنامه ششــم 
توســعه در مجلس چهار ماه طول کشیده است افزود: کمیسیون تلفیق علاوه بر 
برگزاری کارگاه هایی با صاحب نظران و نخبگان این برنامه را برای بررسی به 20 
دانشگاه برتر و 30 نفر از مسئولان با تجربه و پژوهشگاه های مهم کشور ارسال کرد.

وی گفت: مهم ترین سخن مخالفان از مجلس و دولت در بررسی لایحه برنامه 
ششم این بود که می گفتند این برنامه 600 هزار میلیارد تومان بار مالی دولت را 
افزایش می دهد در حالی که با بررسی هایی که انجام دادیم به این نتیجه رسیدیم 
که اینگونه نیست. حاجی بابایی ادامه داد: از 40 بند برنامه در 34 بند هیچ مشکلی 
میان مجلس و دولت وجود ندارد و اختلافاتی هم که در شش مورد مطرح شده 

با تشکیل جلسه مشترک با دولت بررسی و مرتفع خواهد شد.
رئیس کمیسیون تلفیق مجلس خاطرنشان کرد: در لایحه برنامه ششم دولت 
پیشنهاد کرد تا 15 درصد از ساختارش را کاهش دهد و کمیسیون تلفیق مجلس 

ضمن تصویب این پیشنهاد قید »طبق مقررات« بر آن افزوده شد.
حاجی بابایی بیان کرد: برنامه ششم توسعه موضوع محور است و 20 موضوع 

با 22 اولویت در آن آمده است که نمی توان هیچ کدام را حذف کرد.
رئیس کمیسیون تلفیق مجلس هدفمندی یارانه ها را از نقاط کور برنامه ریزی 
دانســت و افزود: براســاس این طرح 35 هزار میلیارد تومــان به مردم پرداخت 
می کنیم در حالی که براســاس بررسی مرکز پژوهش های مجلس سال گذشته 
69 هزار میلیارد تومان از مردم گرفته ایم. حاجی بابایی بیان کرد: پیش بینی می کنیم 
سال آینده درآمد دولت 100 هزار میلیارد تومان باشد. وی افزود: در برنامه ششم 
توســعه اعلام کردیم هدفمندی یارانه ها باید تا سال 97 ادامه پیدا کند و دولت 

پیشنهادش را در این زمینه به مجلس ارائه کند تا برای آن تصمیم گیری شود.
یک نماینده مجلس:

پیمانکاران برای پرداخت حقوق کارگران 
ماشین آلات خود را می فروشند

دبیر انجمن سازندگان قطعات خودرو:

پژو به تولید مشترک 
قطعات استراتژیک تمایلی ندارد

یک نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: به دلیل عدم پایبندی دولت 
به تعهدات خود برخی پیمانکاران پروژه های عمرانی برای پرداخت حقوق 

نیروها ماشین آلات خود را می فروشند.
منوچهر جمالی در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم با اشاره به اعتراض تعدادی 
از کارگران پروژه قزوین-رشت اظهار کرد: پیگیر حل این مسئله هستیم، متاسفانه 
مشکل از آنجا نشأت می گیرد که تعدادی از پیمانکاران پروژه های عمرانی در کشور 

نتوانسته اند مطالبات خود را از دولت بگیرند.
وی با بیان این که وزارتخانه هایی مانند راه و شهرسازی به تعهدات خود عمل 
نکرده انــد، تصریح کرد: آن دســته از پیمانکارانی که تا حدودی توان مالی دارند 
توانســته اند از منابع خود حقوق کارگران را پرداخت کنند اما اگر از این حد هم 

بگذرد آنها نیز نمی توانند کاری از پیش ببرند.
نماینــده مردم رودبار در مجلس بــا تاکید بر این که برخی پیمانکاران برای 
پرداخت حقوق نیروهای خود چاره ای جز فروش ماشین آلات ندارند، افزود: بخش 
دولتی باید هرچه سریعتر نسبت به پرداخت مطالبات پیمانکاران اقدام کند درغیر 
این صورت پروژه های عمرانی و زیرساختی کشور دچار مشکلات متعدد از جمله 

توقف می شوند.
جمالی با بیان این که نگران بدتر شدن وضعیت هستیم اظهار کرد: در رابطه با 
مشکل پروژه های عمرانی و طلب پیمانکاران از دولت و آقای نوبخت رئیس سازمان 

برنامه و بودجه خواسته ایم اقدامات لازم را انجام دهند.
وی یادآور شــد: پیمانکاران توانمندی در بخش خصوصی داریم که به دلیل 
عدم پایبندی دولت در تعهدات با مشکلات عدیده ای مواجه هستند و به همین 

دلیل هم پروژه های عمرانی کشور دچار معضلات متعددی می شود.

دبیر انجمن ســازندگان قطعات خودرو گفت: پژو به تولید مشترک 
قطعات  های تک و استراتژیک محصولات جدید تمایلی ندارد و جلسات 

با این شرکت مورد رضایت نیست.
مازیار بیگلو در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، با اشاره به اینکه در همکاری 
مشترک شرکت های خودروسازی همیشه روال استعلام وضعیت قطعه سازان و آنالیز 
قیمت ها انجام می شــود، اظهار داشت: در دور جدید همکاری مشترک با شرکت 
پژو برای تولید محصول هم در این مرحله قرار داریم. طرف فرانســوی همچنان 

مشغول آنالیز قطعه سازان و قیمت ها است.
وی در پاسخ به سؤالی که گفته می شود با تمدید تحریم های آمریکا، روال این 
همکاری به کندی انجام می شود و طرف فرانسوی بیشتر به تلف کردن وقت مشغول 
است در حالی که زمان برای ایرانی ها مهم بوده و هر تأخیر آسیب های مخربی را به 
وجود می آورد، گفت: انتظار داشتیم روند همکاری ها با سرعت بیشتری همراه شود 
در حال حاضر جلسات با قطعه سازان برگزار می شود اما زیاد مورد رضایت نیست.
دبیر انجمن سازندگان قطعات خودرو تصریح کرد: عموماً تولید قطعات خودرو 
در دو فاز انجام می شــود به این صورت که در فاز اول یک بخش از قطعات و در 

فاز بعدی قطعات  های تک و استراتژیک قرار می گیرند.
بیگلو با اشاره به اینکه هنوز پژو به تولید مشترک قطعات  های تک و استراتژیک 
محصولات جدید تمایلی ندارد، گفت: در حال حاضر استعلام قطعه سازان ایرانی 
برای تولید قطعات مشترک توسط پژو به اتمام رسیده اما هنوز به قرارداد نهایی 

منتهی نشده است.
وی اضافه کرد: بعد از تمدید تحریم ها توســط کنگره آمریکا، پژو به صورت 
رسمی ولی شفاهی اعلام کرده که این تحریم ها خللی در همکاری مشترک ما و 

خودروسازان ایرانی به وجود نخواهد آورد.

مشاور رئیس کل گمرک ایران گفت: ورود کالا تحت عنوان ته لنجی 
قانونی نیست و گمرک آمار آن را ندارد.

محمود بهشــتیان در گفت وگو با خبرگزاری فارس با اشاره به موضوع قاچاق 
کالا در مرزهای ساحلی کشور تحت عنوان ته لنجی اظهار داشت: سال 84 قانون 
مبادلات مرزی تصویب شده که چهار رویه در آن به نام مرز نشینان، بازارچه های 

مرزی، ملوانی و پیله وران وجود دارد بنابراین چیزی به عنوان ته لنجی نداریم.
مشــاور رئیس کل گمرک ایران با بیان اینکه این عنوان در ســالیان گذشته 
هنگامی که یک ملوان بخشی از مایحتاج زندگی به خصوص مواد غذایی خود را 
همراه لنج می آورد فراگیر شد، تصریح کرد: به مرور زمان کالاهای مربوط به ته لنجی 
زیاد و به معضل تبدیل شده و تاکنون ساماندهی راجع به آن صورت نگرفته است.
بهشــتیان در پاسخ به این ســؤال که گمرک به عنوان مرزبان اقتصادی باید 
تمامی آمار مربوط به کالا را داشته باشد، تصریح کرد: رویه ته لنجی رسمی نیست 
بنابراین گمرک از آن آماری ندارد. وی با اشــاره به رویه ملوانی یادآور شد: ورود 
کالا تحت عنوان ملوانی برای هر ملوان در ســال شــش بار و هر بار حدود چهار 
میلیون تومان طبق قانون برای شناورهای زیر 500 تن پیش بینی شده که البته 
حقوق و عوارض آن پرداخت می شود.به گفته مشاور رئیس کل گمرک ایران، در 
گذشــته مجوزهایی تحت عنوان ته لنجی داده شــده اما رسمیت ندارد و یکی از 
عوامل افزایش این موضوع به دلیل عدم وجود اشــتغال در مناطق ساحلی کشور 
بوده و بدین ترتیب به چنین رویه ای دامن زده است. بهشتیان ادامه داد: در حال 
حاضر سه تا 12 هزار لنج بیکار احصا شده است، بنابراین این افراد نیاز به اشتغال 
دارند و دولت و مقامات محلی باید آنها را پشتیبانی کنند تا پس از آن به دنبال 

مبارزه با کالاهای ته لنجی بود.
وی با تاکید بر اینکه گمرک مســئولیت ثبــت اطلاعات و آمار هرگونه ورود 
و خروج را دارد، تصریح کرد: واقعیت این اســت که این موضوع تنها به گمرک 
بازنمی گردد و سازمان های همجوار و همکار نیز مسئولیت داشته و این مسئله باید 

به صورت سیستمی حل شود و نمی توان یک دستگاه متولی دانست.
این مقام مسئول در مورد اینکه چرا با موارد ته لنجی از سوی مقامات استانی 
و محلی برخوردی صورت نمی گیرد، یادآور شــد: باید این مشکلات را از نزدیک 
و در محل مشاهده کرد و نمی توان برای آن با بخشنامه و مصوبه تصمیم گرفت 

علاوه بر اینکه برای نظارت بر کالاهای قاچاق ته لنجی نیز قانونی وجود ندارد.

یک استاد اقتصاد گفت: رشد اقتصادی 7/4 درصدی در نیمه نخست 
امسال غیرواقعی است و دولت آماری باورنکردنی به مردم ارائه می کند.

به گزارش تســنیم، دولت رشد اقتصادی تابستان را 9/2 درصد و شش ماهه 
اول ســال جاری را 7/4 درصد اعلام کرده اســت. این آمارهای امیدوارکننده در 
شرایطی اعلام می شوند که کارشناسان معتقدند تولید ملی در بحرانی ترین شرایط 

خود در قرن اخیر قرار دارد.
ابراهیم رزاقی کارشناس کهنه کار اقتصاد کشور با ابراز تردید نسبت به این آمار 
و ارقام گفت: چرا به مردم آمارهایی را ارائه می کنیم که هیچکس باور نمی کند؟

این اســتاد اقتصاد رشــد اقتصادی 7/4 درصدی در نیمه نخست امسال را 
غیرواقعی دانست و افزود: به راحتی می توان با تاکتیک هایی نظیر تغییر ضرایب 

اهمیت برخی از موضوعات؛ آمارها را دست کاری کرد.
رزاقــی تصریح کرد: برای مثال می گویند کــه افزایش قیمت خوراک، تأثیر 
زیادی بر هزینه های خانوارها ندارد. این حرف زمانی درســت خواهد بود که در 
آمارها، ضریب تأثیر خانواده هــای پردرآمد افزایش پیدا کند؛ زیرا مواد غذایی 5 
درصد هزینه های این خانواده ها را تشــکیل می دهد در حالی که این عدد برای 

خانواده های کم درآمد 40 تا 50 درصد است.
وی افزود: آمارهای مربوط به افزایش رشد اقتصادی می تواند متأثر از افزایش 
فروش نفت یا برجسته شدن ضرایب مصرف، در آمارها باشد؛ یعنی مصرف کالاهای 

وارداتی موجب افزایش رشد اقتصادی شده باشد.
این اقتصاددان اظهار کرد: مســئولین نمی خواهند مردم واقعیت ها را بدانند. 
آنها خادم ملت نیســتند با اینکه خود را ولی نعمت مردم می دانند اما به راحتی 

حقوق های نجومی دریافت و فساد می کنند.
رزاقــی راه حل خروج از شــرایط فعلی را روی کارآمــدن مدیران جهادی و 
انقلابی دانست و بیان کرد: باید تولید محور اصلی برنامه های کشور قرار بگیرد. از 
زمان اجرای سیاست تعدیل ساختاری در دولت سازندگی تاکنون؛ اقتصاد ما در 
اختیار واردکنندگان بوده و به جای 150 میلیون شــغل، تنها 11 میلیون شغل 

ایجاد کرده ایم.

یک اقتصاددان گفت: بر اساس 
محاســباتی که داشــتم هزینه 
همایش منشور حقوق شهروندی 
بوده  تومان  میلیارد   10 دست کم 

است.
گفت وگو  در  شیخی  عبدالمجید 
با قــدس آنلاین با انتقــاد از افزایش 
هزینه هــای جاری دولــت و تحمیل 
هزینه هــای غیر ضرور و تشــریفاتی 
دولت بر بیت المال اظهار کرد: دولت 
یازدهــم در ماه های اخیــر با افزایش 
فروش نفت به درآمدهای بیشــتری 
دست یافته است که متأسفانه بخش 

عمده ای از ایــن درآمدها و منابع به 
جای سوق یافتن به سمت اشتغال و 
رفع محرومیت برای تشریفات دولت 

هزینه شده است.
وی با اشــاره به برگزاری همایش 
حقوق شهروندی و طرح منشور حقوق 
شــهروندی از ســوی رئیس جمهور 
اظهار داشت: دولت در ماه های پایانی 
مســئولیت خود در راستای انحراف 
تشــریفاتی  میتینگ  عمومی  اذهان 
بزرگی به نام حقوق شــهروندی را راه 
می اندازد که هیچ حاصلی جز تحمیل 
هزینه بر مردم نداشته و نخواهد داشت. 

بر اساس محاسباتی که از هزینه های 
این همایش داشــتم با توجه به وقتی 
که از مدیــران دولتی برای حضور در 
این مراسم گرفته شد تا پیامک هایی 
که برای مردم ارسال شد در کنار سایر 
هزینه های موجود دســت کم چیزی 

حدود 10 میلیارد تومان بوده است.
این اقتصاددان با طرح این پرسش 
که این هزینه ها از جیب چه کســی 
هزینه می شود؟ تصریح کرد: چرا دولت 
باید قبل از انتخابات، با هزینه از جیب 
بیت المال شــوی تبلیغاتی انتخاباتی 
تحت پوشش مراسمی وابسته به قوه 

مجریه راه انداخته و از جیب ملت برای 
امیال و اهداف خودش هزینه کند.

وی با تأکید بر بی ارزش بودن رشد 
اقتصادی 7/4 درصدی اعلام شــده از 
سوی رئیس جمهور گفت: آنچه امروز 
در کشور اتفاق افتاده رشد اقتصادی 
نیســت بلکه هزینه ها و مخارج دولت 
رشــد داشته اســت. به عبارت دیگر 
هزینه هــای اداره کشــور روز به روز 
افزایش داشــته که متأســفانه صرف 
انجام امور تشریفاتی و جاری می شود. 
شیخی با اشاره به این موضوع که 
رشــد واقعی را به جای شاخص های 

دفتری باید در میدان عمل جســتجو 
کرد اظهار داشــت: اگــر دولتی الگو 
محور باشد مبنا را ایجاد رشد اقتصادی 
می بینــد، لذا وقتی این همه اقشــار 
محروم داریم که با کمترین هزینه ها 
در زندگی صورت خودشــان را سرخ 
می کنند باید بهبود شــرایط زندگی 

مردم را ملاک رشد اقتصادی بدانیم.
وی با اظهار تأسف از قراردادهای 
دولت با شرکت های کره ای در زمینه 
کشتی ســازی خاطرنشان کرد: سؤال 
این اســت وقتی نگاه دولت کاملًا به 
خــارج از مرزها بــوده و انجام همه 

کارهای کوچک و بزرگ به شرکت های 
خارجی واگذار می شود و اقتصاد ایران 
در رکود کامل به سر می برد، این رشد 
اقتصادی از کجا حاصل شده و به چه 

معناست؟
خاتمــه  در  اقتصــاددان  ایــن 
خاطرنشــان کرد: آمار ارائه شــده از 
سوی دولت صرفاً در راستای تبلیغات 
و شوی انتخاباتی اســت در غیر این 
صورت دولت نه تنها نباید به رشــد 
هفت درصدی اعلام شده افتخار کند 
بلکه این رشــد به معنای چوب حراج 

زدن به منابع ملی کشور است.

یک اقتصاددان مطرح کرد

هزینه 10 میلیاردی همایش انتخاباتی منشور حقوق شهروندی از جیب شهروندان

فعالان اقتصــادی و اعضای 
اتاق های بازرگانی سراسر کشور 
با اشاره به تمدید قانون داماتو و 
بدون نتیجه یا کم اثر بودن نقش 
برجام و تمدید تحریم ها بر اقتصاد 

کشور تاکید کردند. 
با توجه به تمدید تحریم های 10 
ساله آمریکا بر علیه ایران و اثرات سوء 
این تصمیم بــر اقتصاد ایران و روند 
اجرایی برجام، پایگاه خبری »قدس 
آنلاین« به ســراغ 12 تن از فعالان 
اقتصادی برجسته و روسای اتاق های 
بازرگانی سراســر کشــور رفته و در 
گفت وگویی با چند فعال اقتصادی به 
بررسی تاثیرات این قانون بر اقتصاد 

ایران پرداخته است.
محمــود تولایــی رئیــس  اتاق 
بازرگانــی کاشــان در زمینه تمدید 
تحریم ها اظهار داشت: این تحریم ها 
تاکنون نیز وجود داشــته و موضوع 
جدیــدی نیســت. امــا تمدید آن 
نشــان دهنده این اســت که آمریکا 
برای ادامه دشــمنی خــود با ایران 
مصمم اســت. بنابرایــن هر جا و هر 
وقت هم بخواهد از تعهدات خود شانه 

خالی می کند.
وی ادامه داد: باید پذیرفت تردد 

و رفت وآمــد هیئت های تجاری به 
ایــران در یک ســال اخیر ماحصل 
چندانی برای بخش خصوصی اقتصاد 
ایران نداشته است که حالا بخواهیم 
نگران تمدید ایــن تحریم ها تحت 
عنوان داماتو باشیم. تفاهم نامه هایی 
هــم که در یک ســال اخیر منعقد 
شــده اند صرفــا به معنــای اعلام 

علاقه مندی است.
این کارشــناس اقتصادی تاکید 
کــرد: مشــکلات مــا در خصوص 
ســرمایه گذاری در بخش خصوصی 
فراتر از این حرف هاست. اینکه غربی ها 
علاقه چندانی بــرای ورود به بخش 
خصوصــی اقتصاد ایــران ندارند به 
ساختاری  مشــکلات  وجود  واسطه 
در اقتصــاد ایــران اســت. اگر همه 
دنیا هم عزم ورود به ایران را داشــته 
باشــند اگر دولت از بخش خصوصی 
و ورود شــرکت های خارجــی برای 
سرمایه گذاری در این بخش حمایت 

نکند اتفاقی نخواهد افتاد.
تولایی گفت: عمده تاثیر تمدید 
قانــون داماتو بر اقتصــاد ایران تاثیر 
روانی بر ذهن سرمایه گذاران خارجی 
خواهد بود چرا که تمدید این قانون 
موجــب افزایــش نگرانی های طرف 

اروپایی خواهد شد.
در همیــن حــال، ســیدکمال 
حسینی رئیس  اتاق بازرگانی سنندج 
تصریح کرد: در شــرایط فعلی اقدام 
چندانی از سوی دولت برای برون رفت 
از رکــود تورمــی و افزایــش جذب 
ســرمایه گذاری خارجی به خصوص 
در استان های مرزی و شهرستان های 

محروم کشور صورت نگرفته است.
وی افزود: مشــکل امــروز ما نه 
تحریم و نه تمدید تحریم است، اگر 
چــه سیاســت گذاری های کلان در 
کشور نگاه مثبتی به محرومیت زدایی 
دارد اما متاسفانه از آنجا که در بدنه 
مســئولین خبری از افــراد کاری و 
مدیران پیگیر نیست این مسائل نیز 

به سرانجام نمی رسند.
همچنین، رحیم بنامولایی رئیس 
 اتاق بازرگانی البرز در همین راســتا 
بعید اســت تمدید  اظهار داشــت: 
تحریم های 10 ســاله آمریکا موسوم 
به داماتو تاثیر چندانی بر اقتصاد ایران 
داشته باشد چرا که این قانون بیش از 
آنکه یک موضوع اقتصادی باشد بیشتر 

یک مسئله سیاسی است.
وی ادامه داد: به نظرم ســال 96 
ســال مهمی در اقتصاد ایران خواهد 

بود و به نوعی سال گذر اقتصاد ایران 
از رکود به سمت رونق است.

البزر  رئیس  سابق اتاق بازرگانی 
گفت: دولتی ها نباید در افکار عمومی 
توقع مــردم از برجام را افزایش داده 
و ذهنیت ها را به ســمت و ســویی 
می بردند که با اجرای برجام یک شبه 

معجزه خواهد شد.
نیز، مهدی بخشنده نائب رئیس 
 اول اتــاق قزوین بیــان کرد: تمدید 
داماتو بر رشد اقتصادی ایران تاثیری 

نخواهد گذاشت.
وی خاطرنشان کرد: این اتفاقات 
بر روی بخش خصوصی بی تاثیر است 
چون در هر صورت ســرمایه گذارانی 
کــه قصد ورود به ایران را داشــته و 
حتــی تفاهم نامه هایــی هم با طرف 
ایرانی منعقد کرده بودند بیشــتر به 
دنبال همکاری با بخش دولتی بوده 

و هستند.
در همیــن حــال، علی اصغــر 
جمعه ای رئیس  اتاق بازرگانی سمنان 
تصریح کرد: اجرای برجام هیچ تاثیری 
بر بخش خصوصی اقتصاد به خصوص 
صنایع کوچک و متوســط نداشته و 
هیچ تفاهم نامه یــا قراردادی در این 

زمینه منعقد نشده است.

همچنین، غلامحســین جمیلی 
رئیس  اتاق بازرگانی زنجان تاکید کرد: 
تمدید تحریم های 10 ساله موسوم به 
داماتو یک بحث کاملا سیاسی است 
که متاسفانه دامنه تاثیرگذاری آن در 
اقتصادی  تمام بخش ها و حوزه های 

می تواند تاثیرگذار باشد.
وی گفت: تصور من این اســت 
که خصومت آمریکا با ما ادامه خواهد 
داشــت و اتفاقا این موضوع فرصت 
خوبی را برای ما بــه وجود می آورد 
که بتوانیم ســاختار جدیدی را برای 
مبــادلات بین المللی خودمان ایجاد 

کنیم.
رئیس  اتاق بازرگانی زنجان بیان 
کرد: بهتر اســت به فکر راهکارها و 
مدل هایی باشیم که بتوانیم مراودات 
اقتصادی خود را فارغ از وابســتگی 
به دلار آمریکا و ســایر جریاناتی که 
می توانند بر ما تاثیرگذار باشند دنبال 
کنیم. در مجموع تمدید این تحریم ها 
بر اقتصــاد ایران بی تاثیر نیســت و 
می تواند مسیر پیشرفت فعالیت های 

ما را کمی کُند کند.
جمیلی بــا بیان اینکــه حدود 
80 درصــد از تجــارت و اقتصاد ما 
در اختیار شــرکت های دولتی است 

و همین موضوع باعث شــده اســت 
بخش خصوصی ســهم چندانی در 
انعقــاد تفاهم نامه هــا و قراردادهای 
خارجی نداشــته باشد، ادامه داد: به 
اعتقاد من تمدید تحریم های داماتو 
تاثیری بر اقتصاد ایران نخواهد داشت 
اما اگر بخواهد تاثیری بگذارد این تاثیر 
اندک بوده و فقط قدری سرعت ما را 

کند می کند.
ســیامک علیشاه پور رئیس  اتاق 
نیز، اظهار داشــت:  آبادان  بازرگانی 
تمدید این تحریم ها قطعا نگرانی هایی 
ایجاد  اروپایی  برای شــرکت های  را 
خواهد کرد امــا امیدواریم با برخی 
توضیحات ارائه شــده این نگرانی ها 

رفع شود.
دوران  در  اگرچــه  افــزود:  وی 
بین  زیادی  رفت و آمدهای  پسابرجام 
طرف ایرانی و اروپایی شــکل گرفته 
اســت اما تاکنون هیچ قــراردادی با 
شــرکت های خارجی از طریق اتاق 

آبادان منعقد نشده است.
رئیس  اتاق بازرگانی آبادان تصریح 
کرد: اقتصاد ایران هرگز وابســته به 
آمریکا نبوده و هر زمان هم تجارت ما 
رونق گرفته است این رونق به واسطه 
مراودات اقتصادی با اروپا بوده است.

فعالان اقتصادی: 

رفت و آمد هیئت های تجاری در یک سال اخیر دستاوردی برای اقتصاد نداشت

مشــاور بانکی و مالی اتاق 
بازرگانــی در خصوص افزایش 
بی سابقه نرخ ارز و عبور قیمت 
دلار از چهار هزار تومان، گفت: 
اگر با همین روند پیش برویم با 
افزایش قیمت بیشتری روبه رو 

خواهیم بود.
محمد مهدی رئیس زاده با بیان 
اینکه به رغم وعده های داده شــده 
از ســوی مسئولان کشور مبنی بر 
کنترل نوسانات بازار ارز، روز گذشته 
شــاهد افزایش نــرخ دلار بودیم و 
قیمت دلار از مرز چهار هزار تومان 
هم عبور کرد، اظهار داشت: قیمت 
دلار در اولین روز زمستان 40 تومان 

افزایش پیدا کرد.
وی افــزود: هنوز به درســتی 
مشخص نیست که آیا سیاست های 
آمریــکا در برابر ایــران و ابهاماتی 
که در مورد توافق هسته ای وجود 
دارد ارز را دچار نوسان کرده است 
یا مســائل دیگری در این افزایش 
قیمت دخیل اســت. پیش از این، 
پیش بینی بانک مرکزی بر  موقتی 
بودن افزایش قیمت ارز بود و ســه 
ماهه آخر ســال را با کاهش قیمت 
ارز پیش بینی می کرد، اما حالا که 
این امر محقق نشده است باید دید 

واکنش و موضع گیری بانک مرکزی 
به چه صورت است.

به گزارش نسیم، مشاور بانکی و 
مالی اتاق بازرگانی بیان کرد: طرح 
مبارزه با پول شویی و کنترل ارز یکی 
از عواملی است که تحلیل گران بازار 
ارز آن را در افزایش قیمت ارز موثر 
دانســته اند، به این معنا که تعیین 
سقف 10 هزار دلاری برای ارز همراه 
مسافر از ورود ارز به کشور جلوگیری 
می کند که همین امر باعث بالا رفتن 
قیمت دلار می شود. از دیگر عواملی 
که به گفته کارشناسان، بازار ارز را 
تحت تاثیر قرار داده است ابهام در 
زمینه مبنای نرخ ارز در بودجه سال 
آینده و رشد قابل توجه نقدینگی در 

کشور است.
رئیــس زاده گفــت: یکــی از 
دستاوردهای مهم اقتصادی دولت 
یازدهم کاهش نرخ تورم است که 
افزایش اخیر نرخ ارز می تواند عاملی 
تهدید کننده برای این دســتاورد 
محسوب شــده و موجب صعودی 
شدن مجدد نرخ تورم شود. از طرفی 
که  معتقدند  اقتصاددانــان  برخی 
سیاست تک نرخی شدن ارز ممکن 
است موجب افزایش نرخ تورم شود؛ 
شاید به همین دلایل است که اجرا 

شدن سیاست تک نرخی شدن ارز تا 
اواسط سال آینده متوقف شده است.

وی ادامه داد: تقاضا در یکی دو 
ماهــه اخیر افزایش پیدا کرده و به 
دلیل مســائلی چون  تامین بودجه 

و کســری خزانه به نظر می رســد 
دولت دخالتی در بــازار ارز نکرده 
اســت، بنابراین درخواست و تقاضا 
به ویژه درباره واردات و سفارشاتی 
کــه صورت گرفتــه در جای خود 

باقی اســت. اخیــرا بانک مرکزی 
برای تک نرخی کردن ارز تصمیم 
گرفته اســت ارزهــای تخفیفی را 
برای تمام واردکنندگانی که اکثرا 
الان سررســید اقساطشان رسیده 
یا قرار بر معامله است تبدیل به ارز 
متقاضی کند، به این معنی که این 

وارد کنندگان باید ارز آزاد بخرند.
ایــن اقتصاددان گفــت: این 
سیاست، تقاضا را افزایش می دهد 
و ایــن در حالی اســت که عرضه 
متناســب با تقاضــا افزایش پیدا 
نکرده و همین امر موجب بالا رفتن 
قیمت دلار می شــود. البته پیش 
بینی هایی مبنی بر افزایش قیمت 
دلار صورت گرفته بود. یکی دیگر 
از عوامل افزایش قیمت در پیشنهاد 
بودجه ای بود، زیرا در بودجه دلار 
3300 تومان پیش بینی شد، آن 
هم در شــرایطی کــه فاصله ارز 
مبادلاتــی و ارز آزاد زیاد بود. اگر 
به جای 3300 تومان قیمت دلار 
را در بودجه 3600 تومان در نظر 
می گرفتنــد، احتمال اینکه ثبات 
در بــازار ارز به وجود بیاید خیلی 
بیشــتر بود. چون بحث نظام تک 
نرخی شــدن ارز مطرح است و از 
طرفی هم با افزایش تقاضا مواجه 

هســتیم، اگر با همین روند پیش 
برویم با افزایش قیمت بیشــتری 

روبه رو خواهیم بود.
گفتنی است، روز پنجشنبه در 
گزارش مبسوط کیهان نیز با توجه 
به عبور قیمــت دلار از چهار هزار 
تومان اشاره شد که احتمال افزایش 
قیمت دلار )نرخ ارز( همچنان وجود 
دارد و کارشناسان بر این عقیده اند 
که این نرخ در ادامه سال جاری باز 
هم با افزایش رو به رو خواهد شــد 
)بعضی از دلالان نیز زمزمه افزایش 
این نرخ به بالای پنج هزار تومان تا 
پایان سال جاری را مطرح کردند(، 
این در حالی اســت که در زمینه 
علت افزایش نرخ ارز همواره دلایل 
مختلفی - مانند تقاضای ارز اربعین، 
ریاســت جمهوری ترامپ و جشن 
کریسمس! - که همگی موقتی و تا 
حدودی ناچیز می باشند، نام برده 

شده است.
چنانچه مهرداد لاهوتی، رئیس 
کنفدراسیون صادرات ایران در این 
خصوص به تســنیم گفت: افزایش 
قیمت دلار ناشی از تورم و سرکوب 
قیمت دلار بوده است که اکنون خود 
را با افزایش هیجانی نشان می دهد و 

باعث نگرانی مردم شده است.

وعده انعقــاد قرارداد خرید 
118 فروند هواپیمای ایرباس در 
حالی با 10 ماه تأخیر اعلام شد که 
به گزارش رسانه ها تعداد اولیه آن 

آب رفته است.
هواپیمایی جمهوری  مدیرعامل 
اسلامی ایران روز پنجشنبه از امضای 
قــرارداد نهایی خریــد 100 فروند 
هواپیما با شــرکت ایرباس خبر داد 
و گفت:  15 تا 20 درصد منابع مالی 
این خرید توسط هما و طی 10 سال 

بازپرداخت می شود.
گفت وگو  در  پــرورش  فرهــاد 
با تســنیم، با بیــان این که تحویل 
اوایل ســال  از  ایرباس  هواپیماهای 
آینده میلادی آغاز می شود، افزود: به 
مرور طی سال های آینده سفارشات 
ایران ایر توسط شرکت ایرباس ساخته 

شده و تحویل می شود.
مدیرعامل هما با تاکید بر اینکه 
ایرباس هفت تا هشت هواپیما را در 
سال آینده تحویل ما می دهد، یادآور 
شد: این هواپیماها شامل 46 فروند 
و  فرونــد  ای 330    ای 320، 38 

16فروند  ای 350 است.
پرورش با اشاره به این که 80 تا 
85 درصد از مبلغ قرارداد با ایرباس 
از طریق فاینانس تامین می شــود، 
تصریح کرد: 15 تا 20 درصد از منابع 
مالی این خرید توســط هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران طی 10 سال 

بازپرداخت می شود.
رویترز هم در این رابطه گزارش 
داد: براســاس  قیمت هــای اعلامی 

ارزش چنیــن  ایربــاس،  شــرکت 
قــراردادی 18 تــا 20 میلیارد دلار 
خواهد بــود، اما با توجــه به اینکه 
نوســازی ناوگان حمل و نقل ایران 
با کاهــش تقاضا بــرای هواپیما از 
ســوی سایر شرکت ها همزمان شده 
اســت، انتظار می رود ایران تخفیف 
قابل توجهی را دریافت کرده باشــد. 
مدیرعامــل ایران ایر گفته که ارزش 
این قــرارداد بیــش از 10 میلیارد 

دلار نیست.
حذف هواپیماهای لوکس

اما آنچه در این بین جلب توجه 
ایرباس  نــام  می کند، حذف قطعی 
380 از ســبد خریــد ایران اســت. 
مقایسه تفاهمنامه اولیه ایران و هما 
با قرارداد نهایی این دو شرکت حاکی 
از آن است که 7 فروند هواپیمای  ای 
330 و 12 فروند هواپیمای دو طبقه  
ای 380 از لیســت اولیه حذف شده 
و یک فروند به تعداد ایرباس های ای 

320 افزوده شده است.
همــان طور که از زمــان اعلام 
کارشناســان  هواپیماها،  این  خرید 
ایــن موضوع را پیش بینــی کرده و 
نســبت به تصمیم وزارت راه انتقاد 
کرده بودند، به این ترتیب سرانجام 
وزارت راه تصمیم گرفت فعلا از خرید 
بزرگترین هواپیمای مسافرتی جهان 

صرف نظر کند.
ایســنا، خبرگزاری حامی دولت 
هــم در ایــن رابطه گــزارش داده 
بــود که هزینه بــالا، محدودیت در 
تردد، نارضایتی ایرلاین های خریدار 

و نبود مشــتری لازم باعث شــده 
غول پیکر ترین هواپیماهای مسافرتی 
جهان با مشکلاتی بزرگ روبرو شود تا 
جایی که احتمال خروج همیشگی آن  
از خط تولید بسیار قوت گرفته است.

با این حال دولت یازدهم تمایل 
داشــت تعدادی از این هواپیماهای 
گرانقیمــت را خریــداری نمایــد و 
در رســانه ها نیــز روی این تصمیم 
مانــور داده می شــد، اقدامی که به 
اعتقــاد برخی صاحبنظران به نوعی 
گشاده دســتی دولــت یازدهم برای 
راحتی اقشــار مرفه جامعه که قصد 
سفرهای بین المللی دارند، محسوب 
می شــد. اما بالاخره دولت ناچار شد 

از این مخارج سنگین کوتاه بیاید.
خیانت »توتال« و »پژو«

 تکرار خواهد شد؟
گفتنی است با وجودی که ظاهرا 
قرارداد خریــد هواپیماهای ایرباس 
نهایی شده، در این زمینه اما و اگرهای 
زیادی وجــود دارد. با توجه به آنکه 
این قرارداد پس از بارها تعویق در اثر 
کارشکنی آمریکایی ها، این بار نهایی 
شــده و یکی از دستاوردهای برجام 
عنوان می گــردد، اما هیچ تضمینی 
وجود ندارد که در آینده و با روی کار 
آمدن رئیس جمهور آمریکا که از قضا 
میانه خوبی هم با برجام ندارد، طرف 
خارجی به تعهدات خود پایبند بماند.

این اتفاق نه تنهــا دور از ذهن 
نیســت که تجربه فرار شرکت های 
بزرگــی همچــون توتــال و پژو در 
زمــان اعمال تحریــم غربی ها علیه 

کشورمان در سال های گذشته و زیر 
پا گذاشتن تعهداتشان کاملا مسبوق 

به سابقه است.
از ســوی دیگر با توجه به عقب 
افتــادن 10 ماهه تاریــخ انعقاد این 
قرارداد و تأکید بر تحویل تعدادی از 
هواپیماها در ســال 96، یعنی سالی 
که انتخابــات برگزار خواهد شــد، 
شائبه تبلیغاتی بودن این اقدام برای 
اعلام نتیجه مثبت برجام در آستانه 

انتخابات دور از ذهن نیست.
پرداخت 8000 میلیارد تومانی

بهره یک میلیارد تومانی
بر اســاس گزارش رویترز خرید 
دولت یازدهــم از ایرباس 18 تا 20 
میلیارد تومان و براساس ادعای رئیس 
سازمان هواپیمایی حدود 10 میلیارد 
تومان است که سهم 20 درصدی هما 
از این مبلــغ در احتمال اول حدود 
3/5 میلیــارد دلار و در احتمال دوم 

2 میلیارد دلار خواهد بود.
به این ترتیب طرف ایرانی با فرض 
نخست باید از مجموع خرید 80 هزار 
میلیارد تومانی، مبلغی حدود 14 هزار 
میلیارد تومان و براســاس اظهارات 
رئیس ســازمان هواپیمایــی، برای 
خرید 40 هزار میلیارد تومانی حداقل 
سهمی معادل 8 هزار میلیارد تومان 

به طرف خارجی بپردازد.
از سوی دیگر مابقی هزینه خرید 
گرانقیمــت دولــت از طریق تأمین 
مالی خارجی فراهم گردیده اســت 
که بدهی سنگینی برای کشور در ده 
ســال آینده رقم خواهد زد. بنابراین 

معلوم نیست در این بین ایران چقدر 
به نهاد تأمین کننــده این فاینانس 
سود پرداخت خواهد کرد که باید از 
سوی مسئولان جزئیات قرارداد فوق 
منتشر شــود تا میزان دقیق بدهی 
کشور و سودی که باید پرداخت کند 

مشخص شود.
نگرانی در این رابطه زمانی شدت 
می گیــرد که اظهــارات حمیدرضا 
پهلوانــی، رئیس اســبق ســازمان 
هواپیمایی کشــوری، یادآوری شود 
که چند ماه پیش در گفتگو با نسیم 
گفته بود: در تفاهمنامه با ایرباس، یک 
میلیارد دلار بهره پولی است که دولت 
باید پرداخت کند که از توان اقتصادی 

دولت هم خارج است.
علاوه بر این رئیس اسبق سازمان 
هواپیمایی درباره قرارداد خرید هواپیما 
از فرانسه گفته بود: قیمت یک فروند 
هواپیمای ایرباس 320 صفر کیلومتر 
در کارخانه 80 میلیون دلار است، در 
حالی که همیــن هواپیما را در بازار 
آزاد می توان با نصف قیمت تهیه کرد
رضا نخجوانی درباره قرارداد خرید 
هواپیما از فرانسه تأکید کرد: دولت 
می توانست به جای ورود مستقیم به 
بحث خرید هواپیما، بخش خصوصی 
را با تضامین لازم وارد چرخه خرید 
می کــرد؛ در این صورت با مبلغ یک 
دهم رقم فعلی، همین هواپیماها را 

می توانستیم خریداری کنیم. 
فقدان اولویت سنجی

اعتقــاد  بــه  اســت  گفتنــی 
زیرساخت های  تقویت  کارشناسان، 

صنعت هوایی کشور و نوسازی ناوگان 
این حوزه کار درستی است اما آنچه 
این اقدام وزارت راه دولت یازدهم را 
زیر سوال می برد، سرازیر کردن هزینه 
بسیار زیاد به جایی است که مخاطبان 
محدود و خاصی دارد. چرا که عموم 
مردم کشــور از حمل و نقل جاده ای 
و ریلی بــرای جابجایی و حمل کالا 
استفاده می کنند و با توجه به حجم 
بالای ترددها و در عین حال کمبود 
اساسی زیرساخت و آمار بالای سوانح 
در ایــن بخش ها، ضــرورت ایجاب 
می کرد وزارت راه ابتدا به این بخش ها 

توجه می کرد.
به عنــوان مثال حادثه دلخراش 
ریلی که چندی پیش در ایســتگاه 
هفت خوان استان سمنان رخ داد، در 
کنار حدود 20 هزار کشــته در سال 
در حوادث جاده ای، نشــان می دهد 
آخوندی وزیر راه و شهرســازی که 
در بیــن امــورات وزارتخانــه خود، 
طرح مسکن مهر را مزخرف می داند 
و طرح هــای مســکنی جایگزینش 
هــم یکی پس از دیگری شکســت 
می خورنــد، حداقل بــه جای یک 
ســال پرداختن به موضــوع خرید 
گرانقیمــت هواپیمــا از غربی ها که 
هم احتمال کارشکنی دوباره وجود 
دارد و هم هزینه های هنگفتی را به 
کشــور تحمیل می کند و در نهایت 
مورد اســتفاده گروهــی خاص قرار 
خواهد گرفت، بهتر بود بر توســعه 
زیرساخت های ریلی و جاده ای کشور 

تمرکز می نمود.

عضو کنفدراسیون صادرات:

80 درصد پیش بینی دولت در افزایش 
صادرات غیرنفتی محقق نشده است

مشاور بانکی و مالی اتاق بازرگانی پیش بینی کرد

احتمال گرانی بیشتر دلار در روزهای آینده


